
هانیبال های خاموش جامعه ما
در بدرقه مرگ نه چندان خاموش یکی از قاتلان خانوادگی و مشهور 

این روزهای ما؛ »اکبر خرمدین«
دریا قدرتی پور / گروه جامعه 

news@ naslefarda.net 

 اکبر خرمدیــن برای ما یک 
بهانه است. جزئی از کل که 
باعث می شــود، بر روی اختلالات 
روانی در جامعه تمرکز بیشــتری 
کنیم. او در بازداشتگاه پلیس برای 
کشتن فرزندش سجده شکر به جا 
آورد و انگشتش را به نشانه پیروزی 
رو به عکاس ها گرفت. خودش فکر 
می کرده و باور داشته که ناپاکی را از 
زمین برمی دارد. این حس قهرمانانه 
را در قتل هــای زیــادی دیده ایم. 
خشونتی که در حال رشد است و »بر 
اساس مطالعات اجتماعی خشونت 
خانگی و خانوادگی در سال 1399 
نسبت به دو ســال قبل از آن 26 
درصد رشد داشته است. در دو ماه 
اول سال 1400 هم این خشونت ها به 
نسبت 1399 رشد سی ودودرصدی 
را نشــان می دهد. از سال 1397 تا 
امــروز هــم شــاهد افزایــش 
پنجاه وهفت درصــدی خشــونت 
خانوادگی هستیم.« این آمار تلنگری 
است که می گوید: خشم و اختلالات 
روانی در حال آشــکار شدن است. 
مســئله ای که با مجازات قاتلان به 
پایان نمی رسد. نظر شما در رابطه با 

این هشدار و زنگ خطر چیست؟
به نظر من خشونت منشأ افزایش ناامنی 
روانی است. وقتی ما در جامعه دچار ناامنی 
روانی شــویم، خود به خود با خشونت یا 
اختلالات روانی هم روبه رو خواهیم شد. 
ماجرای این قتل هم به همین شکل بود. 
ابعاد روانی امنیت از بین رفته و فرد دچار 
مشکلات روانی شده اســت. با توجه به 
اینکه امنیت ابعاد مختلف دارد و به همان 
اندازه که امنیت نظامی یک مسئله حیاتی 
برای کشور محسوب می شود؛ یک جامعه 
نرمال، به امنیت روانی، امنیت اقتصادی، 
امنیت فرهنگی، امنیت اجتماعی، امنیت 
شــغلی و امنیت زیســتی محتاج است. 
متاسفانه در جامعه ما بسیاری از رفتارها 
ناشی از یادگیری اســت. برخی از افراد 
خشونت را در خانواده و از پدر یا مادری که 
نسبت به سایر اعضای خانواده و اجتماع 
خشونت می ورزند یاد می گیرند؛ از طرف 
دیگر طبــق تئوری کنتــرل اجتماعی، 
هرچقدر قید و بند افراد نسبت به قوانین 
و هنجارهای جامعه سست شود، ارتکاب 
به خشــونت و جرائم خشــونت آمیز در 
آنان افزایش پیدا می کند. از سویی دیگر 
محرومیت های اجتماعی و اقتصادی هم 
می تواند سهم قابل توجهی در رفتارهای 
خشن به ویژه خشــونت های خانوادگی 
داشته باشــد، افرادی که با محرومیت ها 
مواجه هســتند؛ معمولاً با مقایسه خود 
بــا دیگــران، رفتارهای خشــونت آمیز 

و کینه توزانــه از خــود بــروز می دهند. 
در رابطه بــا افزایش قتل هــا باید بگویم 
کــه در همه دوره ها و زمان ها خشــونت 
و رفتارهای خشــونت آمیز و قتل وجود 
داشته است، اما این خشــونت ها دقیق 
و واضح در جامعه منتشــر نمی شــد؛ به 
عنوان مثال در همین چند سال گذشته 
یک صفحــه از روزنامه ها بــه جنایات و 
حوادث خشونت آمیز اختصاص داشت و 
به جزئیات ماجرا نمی پرداخت، اما امروز 
با اخباری مواجه هســتیم کــه حتی از 
منابع رسمی کشور جلوتر هستند و حتی 
کوچک ترین مسائل را منتشر می کنند؛ 
بنابراین نسبت به قبل سرعت رد و بدل 
اطلاعات چند برابر شده است و بسیاری 
از حوادثی که قبلًا پنهــان بود، اکنون با 
ورود تکنولوژی و فضــای مجازی خیلی 
زودتر از آنچه که باید منتشــر می شود. 
این موضوع باعث شده که تفکیک اخبار 
درست و واقعی از اخبار دروغ و اغراق شده 
ســخت باشــد. بماند که این گونه اخبار 
بیشتر به بازنمایی خشونت ها می پردازند 
و احساسات مردم را برمی انگیزند و اغلب 
شاهد بازخوردهای خشن و عصبی مردم 
هستیم. مشکل اینجاســت که مردم ما 
هنوز فرهنگ مراجعه به روان شــناس را 

ندارند. اگر از اختلالی رنج ببرند یا افسرده 
باشند، به جای حل مسئله صورت مسئله 
را پاک می کنند واین برای جامعه ما که با 
فشارهای روانی بی شــماری روبه روست 

امری خطرناک محسوب می شود.
 قبول دارید که در سال های 
اخیر ما موارد فرزندکشی را 
بیشــتر می بینیم. این جرائم آیا به 
همان اختلالاتی برنمی گردد که شما 
از آن ها نام بردید. حالا به هر دلیل، ما 
با جامعه ای بیمار روبه رو هستیم که 
اگر جلوی آن را نگیریم ممکن است 
با فاجعه های عمیق تــری روبه رو 

شویم.
در طــول تاریخ همــواره پدرکشــی و 
فرزندکشی و همسرکشی و... وجود داشته 
است، اما زمانی نگران کننده می شود که با 
افزایش یا کاهش نرخ یک واقعه اجتماعی 
مواجه هســتیم. در بازنمایــی حوادث 
خشــونت آمیز، نیز شــاهد به کار بردن 
کلماتی هســتیم که علاوه بر جریحه دار 
کردن افکار عمومی، امنیت اجتماعی را 
از بین می برد.  در واقع استفاده از کلماتی 
مانند »سلاخی کردن«، »مثله کردن«، 
»اسیدپاشی« و... و انتشــار یک خبر به 
این شــکل خودش مروج خشونت است. 

متاسفانه پژوهش ها طی سال های اخیر 
نشان می دهد که نرخ دگرکشی در حال 
بالا رفتن است. این دگرکشی های جامعه 
ایرانی، اکنون بیشــتر از نوع خانوادگی 
است و دلیل آن ها فشــارهای اقتصادی، 
اجتماعی، عدم امیدبــه آینده، تعصبات 
ناشی از نداشــتن مهارت های زندگی و 
بسیاری عوامل دیگر است. پژوهش های 
انجام شده در بازه 10 ســاله اخیر نشان 
می دهد که روز به روز امیــد به آینده در 
مردم کاسته شده است، در حالی که امید، 
مهم ترین عنصر زندگی است. همچنین 
تحمل بی عدالتــی و تبعیــض و فاصله 
طبقاتی، مردم را دچار خشــم اقتصادی 
و اجتماعی می کند و خشــم باید تخلیه 
شود. افراد خشمگین از شرایط اقتصادی و 
اجتماعی توان انتقام گرفتن از ساختارهای 
ناکارآمد سیاسی و اجتماعی را ندارند، در 
چنین شرایطی خانواده ضعیف ترین هدف 
برای تخلیه خشم است و زنان، کودکان 
وسالمندان، قربانیان اصلی خشونت های 
خانوادگی هستند. دور ماندن از فضاهای 
صمیمی و استرس ناشــی از بیمار شدن 
و تنگناهــای معیشــتی موجب شــده 
افراد حتی با نگاه های غضب آلود خشــم 

خودشان را نشان دهند.

با این اوصافی که ذکر کردید 
سیاســی،  عرصه هــای 
حاکمیتی، اجتماعــی، فرهنگی و 
اقتصادی کشور تا چه حد می تواند در 
کم کردن این خشونت ها مفید باشد؟
بســیار زیاد. بــه ایــن خاطر کــه این 
ســاختارهای حاکمیتــی هســتند که 
می توانند بــا بازگرداندن امید به زندگی، 
به داد مردم برســند. اینکه بگوییم این 
اختلالات تنها منشأ ژنتیکی دارد درست 
نیست،  این حجم از خشونت تنها ریشه 
ژنتیکــی ندارد و وابســته بــه وضعیت 

اجتماعی کشور هم هست.
پس نتیجه می گیریم که امروز   
وضعیت روانی جامعه ما خوب 
نیســت، چون وقتی به آمارها نگاه 
می کنیم درمی یابیم که طبق آمارها 
از هر چهار ایرانــی یک نفر اختلال 

روانی دارد.
این که اعلام شود از هر 4 نفر یک نفر دچار 
اختلال روانی است، درست نیست و من 
این گونه فکر نمی کنم. این که بگوییم از 
هر 4 نفر یک نفر نیاز به مشاوره دارد، به 
این معنی نیست که آن یک نفر اختلال 
روانی دارد. مثلًا امکان دارد شما بخواهید 
ازدواج کنید، رشته ای را انتخاب کنید یا 
محل زندگی تان را تغییر بدهید و بسیار 
چیزهای دیگر و این بدان معنا نیســت 
که شــما اختلال روانی دارید. این اعداد 
و ارقامی کــه اعلام می شــود و متفاوت 
هم هســتند، شــاخص این که وضعیت 
روانشــناختی جامعه در کشــور چگونه 
است را نشان نمی دهد؛ می توانیم بگوییم 
که مثلًا نســبت به گذشــته یا نسبت به 
اســتاندارد جهانی، مقداری در معرض 

خطر هستیم. 
مسائلی مانند اعتیاد، طلاق، افسردگی، 
اضطــراب و ناایمنی خودشــان را بیش 
از گذشته در جامعه نشــان می دهند و 
هرکدام منبع به وجود آورنده اختلالات 

روانی هستند.
 باید بگویم در خیلی از شــاخص ها نیاز 
داریم کــه جهت مقابله و پیشــگیری از 
اختلالات روانی و برخی از آســیب های 
اجتماعی یک انســجام ملی ایجاد شود، 
به این خاطر که اگر پیشــگیری نشود، 
وضعیت می تواند در برخی از شاخص ها 
مانند اعتیاد، نگران کننده شود. به همین 
دلیل پیشگیری باید مقدم بر درمان باشد 
و نیاز هســت تا در مورد شــاخص هایی 
که برشمردم کار بیشــتری انجام دهیم 
و پیشــگیری کنیم. متاســفانه اکنون 
روابط بین افراد خانواده ها پایدار نیســت 
و بیــن فرزندان و خانواده گسســتی رخ 
داده و این گسســت منجر به تعارضاتی 
در درون خانواده شــده اســت که خود 
 این ها باعث بســیاری از اختلالات روانی 

هستند.

ادامه از صفحه یک
شاید هم دو دل باشید، چون پیش خودتان فکر 
می کنید که این مشکل به راحتی حل شدنی 
نیست. اگر به هر دلیلی نمی توانید این موضوع 
را مطرح کنید و بحث را به نتیجه برســانید، 
شاید بهتر باشــد که این کار را در حضور یک 
مشــاور خانواده انجام دهید تــا او کمک تان 
کند که گفت وگوی سازنده تری در این مورد 
با همسرتان داشته باشــید. اما شاید دل تان 
نخواهد که کســی غیــر از خودتــان دو نفر 
در بحث تان شــرکت داشته باشــد. اگر قصد 
دارید تنهایی ســر بحث را بیــن خودتان باز 
کنید، بهتر اســت زمانی با هم پای گفت وگو 
بنشینید که هم وقت کافی داشته باشید و هم 
 مطمئن باشید که کســی خلوت تان را به هم 

نخواهد زد.
مثلًا اگر از خانواده همسرتان دلخور هستید 
و احساس خشم می کنید، می توانید به جای 
اینکه ســفره دل تان را پیش دوست و غریبه 
باز کنید، از همسرتان بخواهید تا در تنهایی 
کمی با هــم اختلاط کنید. بــه او بگویید که 
مثلًا فلان حرف پدرشــوهر یا برادرشوهرتان 
را دخالت بی مورد در تصمیمات شخصی تان 
می بینید و از طرز برخوردشــان رنجیده اید. 
شاید از اینکه همســرتان پشت تان درنیامده 
نیز رنجیده باشید، اما می دانید که خود او هم با 
خانواده اش مشکلاتی دارد. خلاصه اینکه شاید 
در نهایت جواب مشخصی نگیرید، اما همین 
که هر دو نفرتان به این احســاس مشــترک 
برسید که مشکل تان را باید به اتفاق حل کنید 
 و پشت هم باشــید، خودش پیشرفت بزرگی

 است.
اختلافات تان را بــه جای قهر و   
دعوا، با عشق و روی خوش حل 

کنید
وقتی دچار هیجانات احساسی باشید، ممکن 
اســت به راحتی از کوره دربرویــد. اما یادتان 
باشــد که خصومت فقط باعث می شــود که 
اختلافات تان حل نشده باقی بمانند و زندگی 
مشترک تان را درست مثل آتش زیر خاکستر 
تهدید کنند. در عوض اگر با عشق و روی خوش 
به موضوعات چالشی زندگی تان نزدیک شوید، 
خواهید دید که می توانید با آرامش بیشتری 
بحث را پیش ببرید و احتمال سازش و درک 

متقابل نیز چندبرابر خواهد شد.
اگر احساس کرده اید که همسرتان از چیزی 
ناراحت اســت، قبل از اینکــه کار به جاهای 
باریک بکشــد، مثلًا می توانید به همسرتان 
بگویید: »احســاس می کنم کــه چیزی در 
موردم داره اذیتت می کنــه. به همین خاطر 
احساس خیلی بدی دارم، چون دلم می خواد 
که همسر خوبی برات باشم. فکر می کنی چه 
چیزی باید توی رابطه مون تغییر کنه؟ من چه 
کاری از دستم ساخته است؟ کاری هست که 
دوتایی مون بتونیم برای بهترشدن رابطه مون 

انجام بدیم؟«
وقتی به اختــلاف برمی خورید، بهتر اســت 
به جای اینکــه روی کاســتی ها و خطاهای 
همســرتان تمرکز کنید، درعوض ببینید که 
چطور می توانید به حل اختلافات موجود برای 
داشتن یک ازدواج پایدار کمک کنید. بدانید 
که هر کسی فقط می تواند روی توانایی خودش 
برای تغییر کنترل داشــته باشد. اما مطمئن 
باشید همین که تمایل تان را به حل اختلاف 
ابراز کنید، خودش می تواند تغییر بزرگی در 

رابطه تان ایجاد کند.
نسبت به نقاط ضعف همدیگر آگاه 

باشید و تهاجمی برخورد نکنید
هیچ وقت به هم اولتیماتوم ندهید. همچنین 
سعی کنید از عبارات سرزنش آمیزی مثل »تو 
همیشه...«، »تو هرگز...« یا »تو خیلی عصبانیم 
می کنــی.« بپرهیزید، بلکه احساســات تان 
را به حالــت گزارشــی انتقال دهیــد و مثلًا 
بگویید: »خیلــی عصبی می شــم وقتی...«. 
این ظریف کاری هــا در مهارت های ارتباطی 
 می تواند کمک زیــادی به حــل اختلافات

 بکند. 
باهــم توافق کنیــد که گاهی ممکن اســت 
در مورد بعضی از مســائل اتفاق نظر نداشته 
باشــید. بپذیرید که درمورد همه اختلافات 
نمی توانید به نتیجه مشــخصی برســید. اما 
به جای اینکه بر مشکلات تان سرپوش بگذارید 
و ســکوت کنید، اگر اختلاف نظــری دارید، 
درموردش به گفت وگو بنشینید و سعی کنید 
به راه حل مشترکی برای مدارا با این تفاوت ها 
برســید. همین که تصمیم بگیرید با بعضی 
از تفاوت های همدیگر کنــار بیایید و پاره ای 
از رفتارهــا و عقاید همدیگــر را که اذیت تان 
می کننــد بپذیرید، رابطه تان تــا حد زیادی 

بهبود پیدا خواهد کرد.
کمال گرایی را کنار بگذارید  

خودتــان و همســرتان را به خاطــر 
اینکــه کامل و بی عیب ونقص نیســتید و نیز 
به خاطــر مخالفت های کوچــک و بزرگ تان 
ببخشید و راهی برای غلبه بر کمال گرایی پیدا 
کنید. روی همه چیزهــای باارزش رابطه تان 
و همچنین هر آنچه کــه خوب پیش می رود، 
بیشتر تأکید کنید. بگذارید همسرتان بداند 
که تلاش متقابلش را بــرای بهبود رابطه تان 
می بینید و قدردانش هســتید. در آخر اینکه 
سعی کنید هر روز با حس قدردانی و سپاس 
از زندگی مشترک تان )علی رغم همه کمی و 

کاستی هایش( زندگی کنید.
https://www.psychologytoday.com :منبع
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آلودگی بیش از حد هوای اصفهان  
نماینده ها را وادار به تهدید کرد؛

 احتمال و امکان شکایت 
به کمیسیون اصل ۹۰

نماینــده مردم اصفهــان در مجلــس گفت: 
نماینــدگان می توانند از صنایــع متخلف به 
کمیسیون اصل ۹0 شــکایت کنند و پیگیری 
مستمر گزارش گیری از محیط زیست اصفهان 
ادامه دارد. مهــدی طغیانــی در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به جلسات رفع آلودگی هوا 
و اولویت های پیگیری ذیل قانون اظهار داشت: 
در جلسات کارگروهی رفع معضل آلودگی هوا از 
اعضای شورای شهر، استانداری، اساتید دانشگاه 
و محیط زیســت حضور دارند که نکته مهم و 
اساسی در این جلسات، استمرار پیگیری موارد 
قانونی در بحث آلودگی هواست نه اینکه تنها 
در فصول سرد و تشــدید آلودگی هوا جلسات 

اضطراری تشکیل شود.
وی افزود: باید به طور پیوســته این مصوبات 
جلسات دنبال شود و وظیفه ما نیز نظارت است 
که قانون هوای پاکِ مصوب شــده در مجلس 
شورای اسلامی یا در استانداری اصفهان اجرا 
شود در حالی که در شرایط فعلی اجرا نمی شود 

و دود آن به چشم مردم می رود.
دغدغه های متفاوت نمایندگان 

اصفهان و عدم همراهی جمعی
نماینده مــردم اصفهان در مجلس شــورای 
اسلامی خاطر نشــان کرد: اگر قوانین موجود 
برای هوای پاک اجرا می شد قطعاً این وضعیت 
آلودگی هوا را نداشتیم چرا که قانون هوای پاک 
بسیار مترقی و خوب اســت. وی با بیان اینکه 
اولویت های اصفهــان آلودگی هوا، آب، محیط 
زیست و دانش بنیان اســت، گفت: این چهار 
مورد به طور جد از سوی دفتر نمایندگی بنده 
و به طور مستمر دنبال می شــود. طغیانی در 
پاسخ به اینکه چرا سایر نمایندگان در این موارد 
همراهی نمی کنند، گفت: از آن ها برای جلسات 
دعوت می شــود اما ســایر نمایندگان استان 
دغدغه های دیگری دارنــد و اگر جمعی انجام 
شود این اولویت ها زودتر به نتیجه خواهد رسید.
شــکایت از کارخانه ها و صنایع 

آلاینده به اصل 90
وی با بیان اینکه وظیفــه نمایندگان علاوه بر 
نظارت، تذکر و سؤال از وزیر مربوطه است، گفت: 
از طرف دیگر نمایندگان می توانند از کارخانه ای 
به دلایل تخطی از قانون به کمیسیون اصل نود 
شکایت کنند، این موارد زمانی تأثیرگذار است 

که نماینده »بداند« دنبال چه هدفی است.
نماینده مــردم اصفهان در مجلس شــورای 
اسلامی خاطر نشان کرد: رصد و پایش اطلاعات 
برخط صنایع بزرگ و کوچک استان اصفهان به 
موجب قانون به عهده محیط زیست است که آیا 
اطلاعات کسب شده مناسب و مفید است یا خیر 
و بررســی این موضوع در اولویت پیگیری های 

معضل آلودگی هوا قرار گرفت.
 توزیع مناسب و استاندارد سوخت 

به حمل و نقل
وی ادامه داد: بخشی از آلودگی هوای اصفهان 
مربوط به عوامل متحرک اســت کــه البته به 
نسبت صنایع کمتر است اما سوخت آن ها ناشی 
از گازوئیل و دیزل اســت بنابراین باید دید آیا 
پخش فراوده های نفتی طبق قانون، ســوخت 
مناسب و اســتاندارد را توزیع می کند یا خیر و 
این موضوع در حال پیگیری است زیرا در شعاع 
۵0 کیلومتری در کمربندی اصفهان حرکت و 

آلودگی را در اصفهان مستقر می کنند.
طغیانی ادامه داد: ماده 1۲ قانون هوای پاک به 
این موضوع اشاره دارد که سازمان محیط زیست 
مکلف است تمامی مراکز و واحدهای صنعتی، 
تولیدی و معدنی و... را که آلودگی آن ها بیش 
از حد مجاز است مشخص کند و بر اساس نوع 
آلودگی به بالاترین مقام تصمیم گیر واحد ابلاغ 
کند تا در مدت معین رفع کنــد، در حالی که 
سؤال اینجاست که تاکنون چند ابلاغیه و حکم 
صادر شده و این موضوع در حال پیگیری است.

پیگیــری گزارش گیری از محیط 
زیست و فیلتراسیون

وی به ماده 14 قانون اشــاره کــرد و گفت: در 
مواردی که کاهش یا از بین بردن آلودگی ناشی 
از صنایع امکان پذیر نیســت بایــد جابه جایی 
اتفاق بیفتد امــا آیا تاکنون ایــن اتفاق افتاده 
و باید گزارش آن دنبال شــود. نماینده مردم 
اصفهان در مجلس شورای اســلامی با اشاره 
به اینکه گزارش گیری ایــن موارد طبق قانون 
باید انجام شــود، گفت: در ادامه این روند باید 
بحث فیلتراسیون واحدهای صنعتی انجام شود 
که چه تعداد از صنایع مجهز به فیلتراســیون 

مناسب هستند.

 خبر روز

مقابله با سرقت، اولویت پلیس پایتخت۹۶ درصد سقط های جنین غیرقانونی است
باشگاه خبرنگاران: صالح قاسمی گفت: طبق آمار رسمی در سال بیش از 400 هزار جنین در کشور سقط می شود. صالح قاسمی، دبیر 
مرکز مطالعات راهبردی جمعیت درباره تعداد سقط هایی که به صورت غیرقانونی انجام می شود، گفت: طبق آمار رسمی در سال بیش 
از 400 هزار جنین در کشور سقط جنین صورت می گیرد. وی ادامه داد: از این تعداد سقط جنین، بخشی را سقط های جنین غیر ارادی 
دربرمی گیرد؛ که این سقط ها به مشکلات پزشکی مادر مربوط می شود. دبیر مرکز مطالعات راهبردی جمعیت با اشاره به اینکه ۹۶ درصد 
از سقط های جنین، سقط های القایی و جنایی هستند گفت: یعنی این سقط ها بدون مجوز قانونی و پزشکی و بااراده مادر صورت می گیرد. 
صالح قاسمی با بیان اینکه این تعداد از سقط های جنین غیرقانونی در کشور اسلامی رخ می دهد، تصریح کرد: سقط های جنین غیرقانونی 

برای مادر آسیب زاست و تأثیر زیادی بر روی شاخص های جمعیتی می گذارد.

ایلنا: فرمانده انتظامی تهران بزرگ با اشاره به اینکه مقابله با سرقت اولویت برنامه های پلیس پایتخت است، گفت: بیش از دو هفته است 
که طرح ویژه مقابله با سرقت را آغاز کردیم و به همین منظور 140 اکیپ ویژه توسط پلیس پیشگیری تهران تشکیل شده است، نتایج 
طرح به نحوی بوده با اجرای آن، در هفته گذشته شاهد کاهش ۳۳ درصدی سرقت منزل نسبت به هفته قبل آن، هستیم. سردار حسین 
رحیمی در حاشیه حضور در سامانه 1۹۷ و ارتباط مردمی با شهروندان با اشاره به اقدامات فرماندهی انتظامی تهران بزرگ برای مدیریت 
ترافیک تهران، اظهار کرد: حدود 400 نفر از همکاران در پلیس پیشگیری و سایر پلیس های تخصصی، به همکاران در مجموعه راهور 
مخصوصاً در ساعت 1۵ تا ۲1 افزوده شدند. رئیس پلیس تهران افزود: در این چند روز با اقدامات صورت گرفته کمتر از 10 درصد ترافیک 

صبحگاهی و حدود 10 تا 1۵ درصد ترافیک عصرگاهی کاهش یافته است.

یک نماینده مجلس گفــت: برنامه هایی همچون 
»اعجوبه ها« که به اشکال مختلف فرزندآوری را تشویق 
کرده و محاسن داشتن فرزندان بیشتر را به خانواده ها 
یادآوری می کنند، جهت گیری بسیار خوبی است و 

باید تعداد آن ها بیشتر شود.
»حسین حاتمی« نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و 
هوراند در مجلس یازدهم در گفت وگو با فارس با اشاره 
به اینکه واقعیت این است که اگر ما به این جا که دو 
بچه کافی است رسیده ایم از قدرت های رسانه ملی و 
تبلیغات بود، عنوان کرد: لذا همین الان هم باید این 
رابطه معکوس را ایجاد کنیم و از طریق همان رسانه، 
منتهی به زبان نو و شکل و شــمایل جدید، جذاب و 
ویژه و با تبلیغات غیرمســتقیم به دنبــال تغییر این 
فرهنگ باشــیم. وی با تأکید بر اینکه رسانه اهمیت 
و تأثیرگذاری بســیاری در حوزه فرهنگ ســازی در 
موضوع فرزندآوری دارد، یادآور شــد: منتهی مسئله 
این است که بازدهی آن سریع اتفاق نمی افتد چراکه 

تأثیر فرهنگی بر روی جامعه یک امر زمان بر است، ما 
چند دهه تلاش کردیم تا در قالب تبلیغات محیطی و 
از طریق رسانه ها و صداوسیما به صورت محتوایی به 
مردم القا کنیم که دو بچه کافی است و یکی، دو دهه 
طول کشــید تا اینکه جامعه ما به لحاظ فرهنگی به 
این باور برسد. وی ادامه داد: در حال حاضر هم همان 
تبلیغات قبلی در بســتر ذهنی جامعــه و خانواده ها 
نهادینه شده و طبیعتاً تا آن فرهنگ بازسازی شود و 
یک فرهنگ جدید و باور جدیدی در ذهن جامعه شکل 
بگیرد یک مقدار زمان می برد، بــه نظر من تبلیغات 
مستقیم و غیرمستقیم صداوسیما در قالب کلیپ، در 
فیلم ها یا به صورت محتوایی در سریال ها به صورت 
غیرمستقیم باید شروع شود البته شاید نتیجه کوتاه 

مدتی نداشته باشد، اما اساس کار درست است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی همچنین تأکید 
کرد: جهت گیری صداوســیما، رســانه ها، مجلس و 
ســاختارهای تصمیم گیر از آن جهت که به سمتی 
رفتند که بحث فرزندآوری و داشــتن فرزند بیشتر را 
هدف گذاری و در آن راستا برنامه ریزی کنند درست 
اســت، اما باید دامنه این فعالیت ها هم بیشتر شود و 
شکل و تنوع این تبلیغات به تناسب و فراخور ذهنی 
نسل جوان و به نسبت باورهایی که دارند باشد یعنی 
باید با زبان و براساس روحیات خودشان روی آن ها کار 

کرد تا نتیجه بهتری گرفت.
حاتمــی در ادامــه پخــش برنامه هایــی همچون 
»اعجوبه ها« و برنامه هایی که در این راستا به اشکال 

مختلف فرزندآوری را تشویق کرده و محاسن داشتن 
فرزندان بیشــتر را به خانواده ها یــادآوری می کنند 
جهت گیری بسیار خوبی دانست و اظهار کرد: به ویژه 
اینکه این برنامه به صورت غیرمستقیم به این موضوع 
می پردازد، البته هم دامنه چنیــن برنامه هایی باید 
وسعت بیشتری داشته باشد و هم اینکه این برنامه ها به 
اشکال و با محتواهای متنوع تولید شود تا بر روی اقشار 

مختلف تأثیرگذاری لازم را داشته باشد.
وی در پایــان تصریح کــرد: همان طور که اشــاره 
کردم رســانه اهمیت بالایی در زمینه تأثیرگذاری و 
فرهنگ ســازی دارد و واقعیت این است که اگر ما به 
این جا که دو بچه کافی است رسیده ایم از قدرت های 
رسانه ملی و تبلیغات بود، لذا همین الان هم باید این 
رابطه معکوس را ایجاد کنیم و از طریق همان رسانه 
منتهی به زبان نو و شکل و شــمایل جدید، جذاب و 
ویژه و با تبلیغات غیرمســتقیم بــه دنبال تغییر این 

فرهنگ باشیم.

توصیه و پیشنهاد عجیب یک نماینده برای ترویج فرزندآوری؛

استفاده ازنفوذ رسانه ملی نزد خانواده ها!

قصه اکبر خرمدین به سر رسید؛ اما بیماری ناشی از اختلالات روانی هنوز ادامه دارد؛ فائزه خسروی کسی که 
این روزها سرش شلوغ تر از همیشه است فقط یک جمله می گوید. هیولای اختلالات روانی در حال بزرگ شدن 
است. حرف های او از پشت کلی ســیم و فیبر، از هیولاهایی پرده برمی دارد که این روزها پنهان تر از همیشه 
هستند. روی همین موضوع زوم کرده ایم. قتل هایی که با وجود قصاص یا جزای حکومتی، همچنان ادامه دار 
خواهد بود. کاراکترهایی که در نقش پدر یا مادر، خواهر، برادر، عمو و خاله اقدام به قتل می کنند، گاهی بدون 
پشیمانی. این موضوع را با یک روان درمانگر و محقق قتل های جنایی در میان گذاشتیم که اتفاقاً خیلی هم اهل 

فیلم دیدن است. او این فرزندکش ها را »هانیبال های خاموش جامعه ما« می داند.

مهاجرت پزشکان همچنان 
ادامه دارد
رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
گفت: مهاجرت پزشکان قبل از کرونا 
بوده و هنوز هم ادامه دارد و به لحاظ 
آماری به نسبت کل جامعه پزشکی 
کشور، آمار معناداری نیست، اما 
حتی مهاجرت یک پزشک هم برای 
ما سنگین است.

برکناری مینو محرز از ریاســت مرکز 
تحقیقات ایدز

دکتر حســین قناعتی، سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در حکمی دکتر سیدعلی 
دهقان منشادی را به سمت سرپرست مرکز 
تحقیقات ایدز منصوب و در نامه ای از خدمات 

ارزشمند دکتر مینو محرز قدردانی کرد. 


